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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 6 juli 1962
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

[Deze notulen zijn afzonderlijk rondgezonden.]

Aanwezig : De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Veldkamp, Visser en Zijlstra.

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer en De Jong.
Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
g. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 29 juni 1962, punt 2g.)
De Minister-President wijst op de mogelijkheid, dat de ontwikkeling ten aanzien van Nieuw-Guinea
zo is, dat ook in augustus (als verschillende Ministers met vakantie zijn) de Ministerraad zo
volledig mogelijk moet kunnen vergaderen. Nu Staatssecretaris Van Houten enige tijd afwezig zal
zijn, lijkt het spreker noodzakelijk, dat Minister Luns gedurende zijn vakantie contact met Den
Haag houdt. Minister Zijlstra geeft in overweging in bijzondere omstandigheden gebruik te maken
van een Friendship van de luchtmacht.

Minister Luns deelt mede, dat - toen President Sukarno bekend maakte, dat hij een
vertegenwoordiger zou zenden om bij de Nederlandse Ambassadeur in Washington Dr. Van
Roijen te informeren hoe het Nederlandse standpunt is - onzerzijds aan Bunker is gevraagd bij
deze besprekingen aanwezig te zijn, aangezien hier weer kiemen worden gelegd voor een opzet,
waarbij Indonesië op een later ogenblik zal zeggen, dat de conclusies van deze gesprekken niet
juist zijn weergegeven. Met betrekking tot de gesprekken, die Dr. Van Roijen aan het ziekbed van
de Indonesische Ambassadeur Zain heeft gevoerd, heeft de Minister-President als Minister van
Buitenlandse Zaken a.i. al aan Dr. Van Roijen gevraagd of dit wel verstandig is, maar hierop is
geen reactie vernomen.

De Minister-President staat sceptisch ten aanzien van de waarschijnlijkheid van een
spoedige hervatting van de besprekingen onder Bunker. Enerzijds is Indonesië weer bezig met
het zoeken van bilaterale contacten, anderzijds voert het een vertragingstactiek. Spreker verwacht
voor de Indonesische onafhankelijikheidsdag op 17 augustus nog aanvallen of andere
verrassingen van Indonesische kant.

Staatssecretaris Bot deelt mede, dat Gouverneur Platteel op zijn vraag hoe de
toestand in kleinere plaatsen op Nieuw-Guinea is heeft geantwoord, dat in bedreigde gebieden
vrijwillige evacuatie van vrouwen en kinderen nodig kan zijn en dat in geval Indonesië nog meer
parachutisten zendt voor bepaalde plaatsen verplichte evacuatie nodig is. Spreker heeft direct met
het openen van de mogelijkheid van vrijwillige evacuatie, als de Gouverneur dat voor een plaats
nodig acht, ingestemd, maar tegen verplichte evacuatie van punten die misschien in gevaar
komen, bestaat op het ogenblik onzerzijds bezwaar. Enerzijds zou dit ontwrichtend op heel
Nieuw-Guinea kunnen werken, anderzijds zou dit buitenslands verwarrend zijn.

Minister Visser deelt mede, dat van militaire zijde wordt geadviseerd de evacuatie
van vrouwen en kinderen voor de gehele zuidkust af te kondigen, zodat men als een aanval komt
geen personeel en materieel beschikbaar behoeft te stellen voor evacuatie.

Minister Zijlstra is van oordeel, dat men de besluitvorming inzake de evacuatie
alleen moet laten afhangen van de militaire evaluatie omtrent de veiligheid van vrouwen en
kinderen, dus onafhankelijk van de vraag welke indruk evacuatiemaatregelen zouden maken.
Staatssecretris Bot is het ermede eens, dat voor evacuatie alleen veiligheidsoverwegingen moeten
gelden, doch deze zullen dan ook reëel gefundeerd zijn en niet alleen op militair tactische gronden
berusten.
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Minister Beerman heeft een gesprek gehad met iemand, die bij de rechterlijke macht
op Nieuw-Guinea is geweest. Hierin bleek hem, dat de pro-Indonesische gezindheid bij de
Papoea's groter is dan de Regering bekend is, o.a. ook in de buurt van Hollandia en op Biak.

Minister Cals heeft het een en ander vernomen over de televisie-uitzending van de
VARA betreffende Nieuw-Guinea. Spreker wijst erop, dat de Regering niet kan verbieden, dat de
omroepverenigingen een tendentieuze voorstelling van de zaak geven.

De Minister-President deelt mede, dat na de vorige Minsterraad gesproken is over de
kwestie van de afkondiging van de staat van oorlog of de staat van beleg; de conclusie is geweest,
dat in bijzondere gevallen de Gouverneur de burgerlijke uitzonderingstoestand kan afkondigen.
Spreker meent, dat men hiermede bijzonder voorzichtig moet zijn, omdat aan de ene kant een
apparaat om dit goed uit te voeren ontbreekt en aan de andere kant de indruk zowel in Nederland
als in het buitenland ongunstig zou kunnen zijn. Daarom is voorgesteld, dat de burgerlijke
uitzonderingstoestand niet voor geheel Nieuw-Guinea zal worden afgekondigd, maar dat
Gouverneur Platteeel wel de bevoegdheid zal hebben om dit voor bepaalde gebieden te doen.
Staatssecretaris Bot deelt hieromtrent mede, dat overleg is gepleegd tussen Buitenlandse Zaken,
Defensie en Binnenlandse Zaken, waarbij men tot de conclusie is gekomen, dat beter niet de staat
van oorlog of de staat van beleg kan worden afgekondigd, maar wel de burgerlijke
uitzonderingstoestand voor bepaalde gebieden, waarvoor de Gouverneur dit nodig acht.
Gouverneur Platteel had van deze mogelijkheid al gebruik gemaakt na de landing van
parachutisten in de buurt van Teminabuan; dit besluit heeft de Gouverneur later weer
ingetrokken. Daarna is voor Merauke deze uitzonderingstoestand afgekondigd. Spreker heeft
deze morgen aan Gouverneur Platteel laten weten, dat hij met zijn voorstel instemt onder
voorbehoud, dat de Minsterraad niet anders zou besluiten.

De Minister-President stelt voor akkoord te gaan met de mogelijkheid van
afkondiging van de burgerlijke uitzonderingstoestand voor bedreigde gebieden op Nieuw-Guinea
met de afwijzing voorshands van verplichte evacuatie van bedreigde plaatsen (ook voor
Merauke). De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Staatssecretaris Bot deelt mede, dat Dr. Van Doorn, die de derde man is bij de
Dienst van Economische Zaken op Nieuw-Guinea, door de militaire commandant is uitgesloten
van de nieuwsvoorziening, waarvoor hij als correspondent van het persbureau UPI belangstelling
heeft. De uitsluiting is gevolgd nadat betrokkene tweemaal misbruik van voorrechten had
gemaakt; de eerste maal heeft hij zich niet aan een embargo gehouden, de tweede maal heeft hij
een bericht gezonden over landingen van Indonesische parachutisten bij Manokwari, welk bericht
hij niet heeft ingetrokken toen het onjuist bleek. Spreker heeft van de Gouverneur vernomen, dat
deze voornemens was de ambtenaren op Nieuw-Guinea te verbieden tevens correspondent van
nieuwsbureaus of -bladen te zijn. Spreker heeft aan de Gouverneur geseind het daarmede op dit
ogenblik niet eens te zijn in verband met de ontwrichtende werking van een dergelijke order op
de nieuwsvoorziening; hij heeft eraan toegevoegd de maatregel zo mogelijk te beperken tot de
heer Van Doorn. Intussen heeft het persbureau UPI een beroep gedaan op Minister Visser om de
uitsluiting ongedaan te maken, aangezien hierdoor 6000 kranten en veel radiostations van dit
nieuws zouden zijn verstoken. Minister Klompé merkt op, dat het persbureau ook een andere
correspondent zou kunnen aanwijzen.

Minister Beerman acht het een onjuiste toestand, dat ambtenaren, die gebonden
zijn aan geheimhouding, tevens correspondent zijn waarvoor zij juist zoveel mogelijk berichten
moeten publiceren. Deze tegenstelling is een bron van conflicten, die nog bezwaarlijker is, nu
men op Nieuw-Guinea in moeilijkheden verkeert. Staaatssecretaris Bot antwoordt, dat door het
zonder meer plotseling uitsluiten van deze combinatie de gehele Nederlandse pers gedupeerd zou
worden. Spreker verwacht, dat de uitsluiting van Dr. Van Doorn preventief zal gaan werken. Zo
nodig zal men de uitsluiting tot enkele weken kunnen beperken. Spreker zal over deze kwestie
nog overleg plegen met de betrokken bewindslieden, mede aan de hand van de nog gaande zijnde
gedachtenwisseling met de Gouverneur. De Minister-President gelooft, dat het beter is geen verdere



maatregelen ten aanzien van ambtenaren-correspondenten vast te stellen; de nadelen van deze
combinatie zal men moeten nemen.

Staatssecretaris De Jong deelt mede, dat de militaire toestand nog ongeveer
dezelfde is als Staatssecretaris Calmeyer in de vorige vergadering heeft aangegeven. In totaal zijn
er 600 Indonesische parachutisten neergelaten, van wie 10% niet goed op de grond is gekomen,
ongeveer 100 zijn gesneuveld en 130 zijn gevangen genomen. Dit betekent, dat de helft is
uitgeschakeld. Over het bericht omtrent nieuwe landingen op 28 juni bij Kaimana rees direct al
enige twijfel, zodat dit bericht niet naar U Thant is doorgegeven. Bij onderzoek bleek, dat de
sporen van de parachutisten van oudere datum waren; waarschijnlijk hebben de Indonesische
vliegtuigen die gesignaleerd waren tevergeefs getracht de vroeger neergelaten militairen te
bevoorraden. Uit verhoren van de bemanning van een Indonesische Dakota is gebleken, dat een
aantal Amerikaanse burger-technici permanent bezig zijn met de verzorging van de vliegtuigen,
die Indonesië van Amerika heeft ontvangen. Minister Luns merkt hieromtrent op, dat Dr. Van
Roijen vier dagen geleden schriftellijk opdracht heeft gekregen zich hierover tot de Amerikaanse
Regering te wenden, maar deze heeft dit nog niet gedaan.

Minister Cals heeft vernomen, dat de militairen een grotere aanval van Indonesië
in het begin van augustus verwachten. Evacuatie betekent, dat het leven in die gebieden wordt
ontwricht; ook economisch wordt de situatie steeds moeilijker. Zelfs indien Nederland de
militaire acties nog enige tijd zou kunnen afhouden weet de Regering, dat het met het beheer over
Nieuw-Guinea misloopt. Nu Nederland zo sterk in een overmachtsituatie verkeert, meent
spreker, dat de Regering vóór alles ervoor moet zorgen, dat geen grote militaire actie door
Indonesië plaatsvindt, met alle onherroepelijke gevolgen voor Nederlandse militaren en
Papoeabevolking. De Minister-President antwoordt, dat de Regering niet anders doet dan te
trachten dit te voorkomen. Spreker heeft echter de indruk dat Sukarno geen voortzetting van het
overleg onder Bunker wil. Minister Toxopeus begrijpt, dat Minister Cals om een Indonesische
militaire actie te voorkomen ook bilateraal met Indonesië overleg wil plegen. Minister Cals
antwoordt bevestigend; indien er althans geen andere oplossing is te vinden, die ook hij uiteraard
zal prefereren. Minister Toxopeus betwijfelt of onze bereidheid tot bilaterale besprekingen de
Indonesische Regering zouden doen afzien om een voorbereide aanval te doen. Het is steeds het
Nederlandse streven geweest om een derde bij de besprekingen te betrekken teneinde naar buiten
duidelijk te kunnen laten vaststellen wie onhandelbaar was als die besprekingen mislukten. De
Minister-President merkt op, dat noch de Amerikaanse Regering noch de VN ooit op bilaterale
besprekingen hebben aangedrongen. Minister Luns verwacht, dat Bunker aan de Indonesische
vertegenwoordiger Malik zal vragen nieuwe instructies van zijn Regering te halen als deze
opnieuw onvoldoende zouden zijn.

Minister Cals heeft de indruk, dat men over drie maanden toch voor beslissing
staat directe onderhandelingen met Indonesië te voeren. Het zou dan een voordeel zijn, dat Dr.
Van Roijen direct met de Indonesische Ambassadeur kan spreken. Minister Korthals heeft sterk de
indruk, dat door de contacten tussen Dr. Van Roijen en de Indonesische Ambassadeur Zain
bilaterale besprekingen al aan de gang zijn. Minister Cals stelt of daar bezwaar tegen is. Minister
Toxopeus acht dit wel bezwaarlijk; een instructie aan Dr. Van Roijen om dergelijke bilaterale
besprekingen niet voort te zetten, kan echter op de moeilijkheid stuiten, dat de Nederlandse
Ambassadeur dan zou weigeren onderhandelaar te zijn. De Minister-President merkt in dit verband
op, dat Dr. Van Roijen de eerste keer op eigen initiatief naar Zain - die bedlegerig is - was gegaan.
De tweede en derde ontmoetingen heeft hij echter op uitnodiging van Zain gehad. Als nu
President Sukarno een afgezant naar Dr. Van Roijen wil zenden, wil de Indonesische Regering tot
een precisering van de standpunten komen, waardoor men duidelijk in bilaterale besprekingen is
geraakt. Minister Cals is het daarmede eens. Minister Zijlstra herinnert eraan, dat hij destijds zijn
voorkeur heeft uitgesproken voor multilaterale besprekingen, maar daaraan heeft toegevoegd, dat
men niet moet zeggen, nooit tot bilaterale besprekingen bereid te zullen zijn; daartegen zal men
zich niet dogmatisch moeten verzetten. Minister Toxopeus heeft zich steeds op tactische gronden



tegen bilaterale besprekingen verzet. Hij gelooft ook dat met bilaterale besprekingen een
eventuele Indonesische aanval niet voorkomen zal worden, terwijl men door deze besprekingen
aan te gaan alle kansen verspeelt om nog garanties voor de Papoeabevolking te verkrijgen.
Minister Klompé meent, dat Nederland door een derde erbij te betrekken de weg moet
openhouden naar de VN. De Amerikaanse Regering en de VN zullen graag elke kans aangrijpen
om zich van de kwestie Nieuw-Guinea te distanciëren. Minister Cals is het er wel mee eens, dat
alles in het werk moet worden gesteld om derden (VS en VN) erbij betrokken te houden, maar
wij moeten ook reëel onder ogen zien wat ons - in het belang van de Papoea's - te doen staat als
dit onmogelijk blijkt.

Staatssecretaris Bot vestigt de aandacht op de activiteit van de Nederlandse
staatkundige studentenfederatie, die bezorgd is, dat Papoeastudenten in Nederland zich niet
kunnen oriënteren ten aanzien van Indonesië. De betrokkenen hebben geweigerd geld voor een
bezoek aan Indonesië te aanvaarden van de Indonesische ambassade in Bonn. Genoemde
federatie voert thans een actie om geld te krijgen voor de uitzending van zes à negen Papoea's.
Nu zij een deel van het geld bijeen heeft, vraagt zij een rijkssubsidie. Een moeilijkheid is, dat het
hierbij vrijwel uitsluitend gaat om Papoea-ambtenaren, die gelegenheid hebben gekregen in
Nederland een bepaald onderwerp in studie te nemen. Spreker acht het mogelijk, dat de Nieuw-
Guinearaad met een resolutie komt, waarin de wens is vervat om een bezoek aan Indonesië te
brengen, met dien verstande, dat dit niet kan, voordat Indonesië heeft afgezien van gewapende
aanvallen. Hij heeft er daarom op gewezen, dat uitzending van Papoea's uit Nederland kan
betekenen, dat er moeilijkheden met de Nieuw-Guinearaad komen. Minister Zijlstra herinnert
eraan, dat in de vorige vergadering is besloten, dat zolang er op Nieuw-Guinea geschoten wordt
het niet op de weg van de Nederlandse Regering ligt een reis van de betrokken Papoea's naar
Indonesië te bevorderen. Een moeilijkheid hierbij is, dat het gevoel bestaat, dat de betrokkenen
wel lang op sleeptouw zijn gehouden. Spreker stelt voor, dat Staatssecretaris Bot een en ander
nog nagaat, aangezien verwacht kan worden, dat in de Eerste Kamer hiernaar gevraagd zal
worden. Minister Toxopeus is het eens met Minister Zijlstra, dat nu gevechtshandelingen plaats
vinden een bezoek door de Papoeastudenten aan Indonesië niet kan worden bevorderd. Het gaat
hier om enige Papoea-ambtenaren die in overheidsdienst (belastingdienst, PTT, enz.) een verdere
opleiding krijgen en studies kunnen verrichten. Het is dan de vraag of men een groepje
studerende ambtenaren moet toestaan een bezoek aan Indonesië te brengen, vooral nu de Nieuw-
Guinearaad zich nog niet daarover heeft uitgesproken. Alleen is gezegd, dat de betrokkenen bij
een bezoek aan Indonesië niet geschorst zullen worden en bij terugkeer weer op hun ambtelijke
plaats kunnen komen.
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